
»بابک زنجانی سازی« به شیوه سریالی
زنگنه:قبح»زنجانی«اصلیشکستهنمیشود

ماجراهــای بابــک زنجانی و بدهی های وی به شــرکت 
ملــی و وزارت نفــت گویا تمامــی ندارد و طــی ماه های 
گذشــته جنبه های دیگری از مســئله بابــک زنجانی در 
ســطح رســانه ها و افکار عمومی کشــور رونمایی شــده 
است که آنگونه که برخی از رســانه ها معتقدند مربوط به 
ظهور نسخه های دوم و ســوم از »بابک زنجانی« اصلی 
و این بــار در دولت روحانــی و وزارت نفت بیــژن نامدار 
زنگنه اســت. موضوعی که به شــدت از سوی مسئولان 
وزارت نفت تکذیب شــده و واکنش هــای وزیر نفت را در 

پی داشته است.
ایــن در حالی اســت کــه اخیرا خبــر دیدار مجــدد برخی 
نماینــدگان مجلس با بابک زنجانی اصلی منتشــر شــده 
است. سیدمهدی موسوی نژاد نماینده و عضو کمیسیون 
انرژی مجلس در گفت وگو با نظــر پیرامون دیدار با بابک 
زنجانی در زندان، گفت: بنده به اتفاق سه تن از نمایندگان 
مجلس در دو هفتــه بعد برای پیگیــری پرونده ای که در 
این خصوص در کمیســیون انرژی مجلــس وجود دارد با 
بابک زنجانی دیداری خواهیم داشت. نماینده دشتستان 
در مجلس، افزود: این دیدار که به همراه آقایان حســین 
دهدشتی، موسی احمدی و امیرعباس سلطانی از اعضای 
کمیسیون انرژی خواهد بود به منظور روشن شدن پاره ای 
ابهامات و زوایای پنهان این پرونده صورت خواهد گرفت و 

مسئله دیگری در این زمینه وجود ندارد.
همچنین روز گذشته خبری منتشــر شده مبنی بر اینکه 
بابک زنجانی از زندان نامه ای به برخی نمایندگان مجلس 
تحریر کرده است و در این نامه درباره برخی از اقداماتش 
سخن گفته است. نامه ای که البته با تایید و تکذیب های 

متناقض از سوی نمایندگان مواجه شده است.

ماجرایسریالیشدن»بابکزنجانیسازی«
اما داستان سریال سازی از »بابک زنجانی« از زمانی آغاز 
شــد که مشخص شد شــرکت ملی نفت ایران قراردادی 
با یک واســطه نفتی برای فــروش میعانات گازی به یک 
پالایشــگاه اماراتی منعقد کرده که گفته می شــود هنوز 
بدهی بیــش از پنج میلیــارد دلاری نفتی خود را تســویه 
نکرده اســت. سیدمحســن قمصری درباره بدهی نفتی 
این واســطه نفتی، گفت: این فرد چند محموله میعانات 
گازی ایران به ارزش پنج میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار را به 
یک پالایشگاه اماراتی فروخته است. مدیر امور بین الملل 
شــرکت ملی نفت ایران با اظهار بی اطلاعی از پرداخت 
بدهی میلیاردی واســطه ایرانی، اظهار داشــت: بانک 
مرکزی با شرکت ملی نفت ایران درباره این قرارداد فروش 
میعانات گازی تســویه حساب کرده اســت. قمصری در 
ادامه با بیان اینکه هم اکنون نحوه تسویه حساب بدهی 
این فرد در اختیار بانک مرکزی قرار گرفته اســت، اظهار 
داشــت: از ابتدای ســال ۲۰۱۴ میلادی یــک قرارداد 
جدید به منظور صــادرات میعانات گازی با این فرد امضا 

شده است. 
بلافاصلــه بعد از ایــن جریانات بــود که رســانه ها نام 
»بابک زنجانی دوم« را برای این واسطه نفتی انتخاب 
کردنــد. اما موضوع به همین جا ختم نشــد تــا آنکه به 

تدریج خبر از پیدا شــدن ســر و کله بابک زنجانی سوم 
نیز به گوش رسید. در حالی که بحث و جدل ها پیرامون 
فعالیت هــای دلالــی و بدهی هــای »م.س« یا همان 
بابک زنجانی دوم در جریــان بود، برخی خبرگزاری ها 
گــزارش دادند که یک دلال نفتی بــا نام »ر« که تحت 
حمایت ســه مدیر ارشــد صنعــت نفت مشــغول به کار 
صادرات فراورده نفتی اســت، توانسته شرکت بازرگانی 
را در امارات به ثبت رسانده و با حمایت برخی از مدیران 
صنعت نفت اقــدام به دلالی فــراورده نفتی کرده  و از 
این طریق پول های کلانی را برای خود و حامیانش به 

ارمغان آورده است.
این گزارش ها حاکی از آن بود که یکی از مدیران صنعت 
نفت که پس از بارها تمدید فعالیت اخیرا بازنشســت شده 

اســت پیش از بازنشستگی تســهیل در دریافت نفت 
و فــراورده نفتی را برای شــرکت آقــای )ر( فراهم 
می کرده و خــود نیز یکی از اعضــای هیئت مدیره 
و مدیران فعال در این شــرکت اماراتی بوده است. 
گفته می شود براســاس لابی های متعدد صورت 
گرفته مقرر شــده از طرف برخی از مدیران ارشــد 
صنعت نفت هر ۱5 روز یک بار برخی از معتمدین 

صنعت نفت برای فعالیت در این شــرکت بازرگانی 
به امارات بروند تا با کار دلالی آشنا شوند.

واکنشزنگنه
بهسریال»بابکزنجانیسازی«

این ماجراها همچنان ادامه داشت و طی هفته های 
اخیر نیز گزارشــاتی در این خصوص منتشر شد تا 

آنکه منجر به آن شد تا وزیر نفت شب 
گذشــته در برنامه »نگاه 

یک« نســبت به 

این مسائل واکنش نشان دهد. زنگنه صراحتا اشاره کرد: 
این یکی دو هفته کســانی به دنبال بابک زنجانی سازی 
بودند که قبح زنجانی اصلی را بشکنند ولی پول های ما در 
نزد بانک اماراتی است و هیچ گونه شبهه ای در آن نیست 
ولی متعلق به بانک مرکزی اســت و بعد از رفع تحریم ها 

هم به خزانه واریز خواهد شد.
وی افزود : پول های بلوکه شــده ما در خارج به حســاب 
شــرکت دولتی اماراتی است نه یک شخص خاص و باید 
بگویم وضعیــت این پول ها بــا پول هایی کــه نزد بابک 

زنجانی بوده 

متفاوت اســت. مــا حاضر بودیــم بابک زنجانــی بگوید 
که اصــلا این پول ها در فلان جاســت امــا اصلا معلوم 
نیســت کــه آن پول هــا کجاســت .زنگنــه ادامــه داد: 
برخــی بــرای راه اندازی جنــگ روانی اقدام به ســاخت 
اســامی مختلفــی همچــون »م.خ« و »م.ر« می کننــد 
و دلیل این اســت کــه قبح عملیاتــی را کــه در ارتباط با 
بابک زنجانی انجام شــده بشــکنند. زنگنــه گفت: اگر 
 کســی گلایــه ای دارد بایــد از طریق قــوه قضاییه آن را 

بیان کند .
توضیحــات وزیر نفت در مورد وضعیــت بابک زنجانی 
ســازی ســریالی که برخی از رســانه ها طی هفته های 
گذشــته بــه آن پرداخته اند، از نظــر وی بیش از همه 
ناظر بــه از بین بردن قبح اقدامــات بابک زنجانی 
اصلی اســت. فــردی که هنوز در زندان به ســر 
می برد و نامه نگاری ها و دید بازدیدهای وی با 
نمایندگان هر از چندگاهی خبر ســاز می شود 
و در عین حال گفته شــده کــه دارایی های 
وی کفــاف پرداخت بدهی هــای نفتی اش 

را نمی دهد.

زوایای پنهان دکل نفتی
بیژن زنگنه درباره دکل نفتی و مسائل 
مطرح شــده درباره آن توضیح داد: 
دکلی به مبلغ 88میلیون دلار توسط 
شرکت تاسیســات دریایی خریداری 
می  شــود که این شــرکت متعلق به 
صندوق بازنشســتگی نفت و تعاونی 
بازنشســتگان ناجاســت و بخشی از 

سهم این شرکت نیز متعلق به پرســنل است.  وزیر نفت 
یادآور شــد: ۲۰ روز از عمر این دکل می گذشــته است و 
چند روز قبل از خرید این دکل، شــرکتی آرژانتینی همین 
دکل را 66میلیون دلار خریداری می کند و به این شرکت 
)تاسیســات دریایی( با مبلــغ 88میلیــون دلار فروخته 
می شــود.  زنگنه عنوان کرد: همان روز مدیریت شرکت 
تاسیسات دریایی، ســند تحویل دکل را امضا می کند اما 
دکلی تحویل گرفته نمی شود. ۲۰درصد اول پیش پرداخت 

داده می شــود و پس از مدتی شرکت 
صاحب دکل قرارداد را فسخ می کند 
زیرا هزینه از سوی شرکت طرف قرارداد 
با شرکت تاسیسات دریایی، پرداخت 
نمی شــود اما هزینه 88 میلیون دلار 
همچنان پرداخت می شود و این پول 
به حساب هایی ریخته می شود. وی 
اضافه کرد: مالــک اصلی دکل نیز به دلیل عدم دریافت 
اصل هزینه، دکل خود را می برد و به عبارتی کل مبلغ دکل 
پرداخت شــده اما دکلی تحویل داده نمی شود.  وزیر نفت 
یادآور شد: دکل از شرکتی خریداری شده که مالکش نبوده 
و با مبلغ بالاتری این دکل به نسبت هزینه شرکت اصلی 
فروشنده خریداری می شود و تحویل گرفته نمی شود. بحث 
اصلی درمورد دکل، بازگرداندن پول دکل بوده و این پول از 

محل پارس جنوبی پرداخت شده است.

افزایش اجاره بهای مسکن در تهران
بررســی تحــولات قیمــت و حجم 
معاملات بازار مســکن شهر تهران 
در تیر سال ۱۳9۴ نشــان می دهد، 
متوســط قیمــت یــک مترمربــع 
زیربنای واحدهای مسکونی معامله 
شــده در شــهر تهران با ۳/۱درصد 
کاهش نســبت به تیر ســال قبل به 

۳8/6میلیون ریال رســید. همچنین حجم معاملات 
واحدهای مسکونی در تیر سال ۱۳9۴ معادل ۱۱/۷هزار 
واحد بــود که موید کاهــش ۱6/5درصدی نســبت به 
ماه مشابه سال قبل اســت. در چهار ماهه اول امسال، 
معاملات واحدهای مســکونی شــهر تهران با کاهش 
۲5/8درصدی همراه شــد. به نظر می رسد، بخشی از 
کاهش حجم معاملات مسکن به ویژه در دو ماهه اول 
امسال نسبت به دوره مشابه سال قبل، ناشی از نگرانی 

خریــداران در مقطــع زمانی ســال 
گذشته نسبت به تبعات اجرای مرحله 
دوم هدفمنــدی یارانه ها و به تبع آن، 
افزایــش قابل ملاحظــه معاملات 
در آن دوره قابل ارزیابی اســت. با این 
حال تداوم این رویه در ماه های اخیر 
)صرف نظر از برخی عوامل مقطعی( 
موید آن است که متاثر از فضای حاکم بر اقتصاد کلان، 
انتظارات متقاضیان خرید در بازار معاملات مسکن نیز 
دلالت بر تــداوم ثبات قیمت مســکن در ماه های آینده 
داشته و همین امر تا حدودی بر روند معاملات در مقطع 
کنونی اثرگذار بوده اســت. در تیر ســال ۱۳9۴ شاخص 
کرایه مســکن اجاری در شــهر تهــران و در کل مناطق 
شهری نسبت به ماه مشابه سال قبل به ترتیب ۱۱/۴ و 

۱/۴درصد رشد نشان می دهد. 

5

 مدل جدید 
برای حل معضل بیکاری

کوروش پرند، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در پاسخ به این ســوال که آیا در سازمان فنی حرفه ای 
برنامه ای بــرای ارائه مهــارت  مرتبط بــا تحصیلات 
دانشــگاهی برای فارغ التحصیلان بیکار وجود دارد 
یا خیر، اظهــار داشــت: در حال حاضــر ۴میلیون و 
5۰۰هزار دانشــجو در کشــور وجود دارند که یکی از 
مهم ترین مشــکلات آنان هرم دانشــجویی کشــور 
اســت، یعنی 66درصد در حوزه کارشناسی و کمتر از 
۲۳درصد در حوزه کاردانی هســتند، یعنی به ازای هر 
یک کاردان، ۳ کارشــناس حضور دارند که این نسبت 

باید برعکس باشد.
وی افزود: این کارشناسان نمی توانند وارد بازار کار شوند 
چرا که فضای کار کشــور در حوزه صنعت و کشاورزی 
های تک نیســت که این افراد را بــه خود جذب کنند؛ 
در این زمینه کشــاورزان ما اکثرا افرادی هستند که به 

صورت سنتی کار می کنند.
پرند با اشــاره به اینکــه کارشناســان فارغ التحصیل 
مهارت هــای لازم را برای حضور در بــازار کار ندارند، 
گفت: از ۲هزار و ۱5۷ رشته و گرایش که شناسایی شده 
است، ۲۱ رشته و گرایش یک و نیم میلیون دانشجو را 
به خود جذب کرده است، یعنی رشته های دانشگاهی 

متناسب با بازار کار کشور نیست.
رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور تصریح 
کرد: بر اســاس طرحی به نــام توانمندســازی و ارائه 
آموزش  مهارتی برای فارغ التحصیلان و دانشجویان 
با تاکید بر اشــتغال پایدار که توســط سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای کشور تهیه شده است، در شورای عالی 

اشتغال مصوب شد.
وی گفت: بر اساس این طرح بیش از ۱۰ زیرمدل برای 
اینکه فارغ التحصیلان و دانشجویان توانمندی ها را 
دریافت کنند که این امر در حال برنامه ریزی اســت و 
آمادگی برای اجرای آن وجود دارد، این طرح ادعایی 
برای حل تمام مشکلات اشتغال کشــور را ندارد، اما 
مطمئن هســتیم که بسیاری از مشــکلات موجود را 

مرتفع کند.
پرند با بیــان اینکه در حــوزه کامپیوتــر ۲۷/۲درصد 
فارغ التحصیلان بیکار هستند، گفت: ۲۷ نفر از ۱۰۰ 
فارغ التحصیل دانشگاهی رشــته کامپیوتر در کشور 
بیکار هســتند و جالب اینکه رئیس ســازمان فناوری 
اطلاعات اعلام کرد که در سال ۱۳9۴، فضای کاری 
طوری پیشرفت کرده که به ۱۰۰هزار نفر برنامه نویس 

در حوزه نرم افزار احتیاج دارد.
وی یکــی از علت هــای بیــکاری در جامعــه را نبود 
مهارت هــای لازم مورد نیاز متناســب با بــازار کار در 
فارغ التحصیلان دانشگاهی عنوان کرد و گفت: برخی 
از فارغ التحصیلان در علوم کامپیوتر تخصص های 
خوبی دارند، اما در حوزه مهارت های فنی و کاربردی 

توانایی های لازم را نداشته باشند.
وی افــزود: در حــوزه کشــاورزی هــم ۲۷درصــد 
فارغ التحصیــلان دچار مشــکل بیکاری هســتند 
که این فارغ التحصیلان در حوزه های کشــاورزی، 
جنگلداری و شیلات بودند. بنابراین در حوزه مدیریت 

منابع آب و بهره وری بسیار ضعیف عمل کرده ایم.
وی بــا بیان اینکــه علاوه بــر آموزش هــای فنی و 
حرفه ای تخصصی افراد به آموزش های نرم هم نیاز 
دارند، گفت: آموزش های نــرم همانند کارآفرینی، 
تهیه طرح های کسب و کار تجاری یا آشنایی با قوانین 
کار، بیمه و تامین اجتماعی برای تاســیس شرکت و 
ثبت آنان است. بنابراین مجموعه آموزش ها از زمان 
یادگیری تا تولید و بازاریابی محصولات به متقاضیان 
ارائه می شود، تا به همان هدف اصلی اشتغال پایدار 

برسیم.

رصدخانه

وزیرصنعتبههواخواهیخودروسازاندستبهقلمشد
تعلل ۷ماهه شورای اقتصاد 
درخواســت  بررســی  در 
غیرانحصاری بودن خودرو 
باعــث شــد نعمــت زاده با 
ارســال یک نامــه دیگر به 
معــاون اول رئیس جمهور 
ایــن  خواســتار پیگیــری 

موضوع شــود. وزارت صنعت اوایل بهمن ماه 
سال گذشته با ارسال نامه ای به جهانگیری و 
نوبخت خواستار لغو خودرو از لیست کالاهای 
انحصاری شده بود. در آن مقطع نزدیک شدن 
به ماه های پایانی سال و رسیدگی به موضوعات 
مختلف باعث شد تا بررسی این نامه در دستور 

کار شــورای اقتصــاد قرار 
نگیرد. هم اکنــون حدود 
۷ ماه از ارســال این نامه به 
شورای اقتصاد می گذرد اما 
هنوز این موضوع در شــورا 
نهایی نشده است. در همین 
ارتباط یک مقام مسئول در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به تسنیم گفت: 
تعلل شــورای اقتصاد در بررســی درخواست 
وزارت صنعــت در غیرانحصاری بــودن بازار 
خودرو باعث شــد تا وزیر صنعت با ارسال یک 
نامه دیگر به معاون اول رئیس جمهور رسیدگی 

سریع به این موضوع را خواستار شود. 

مذاکراتبیسروصدایخودروسایپا
احمــد نعمت بخش رئیس 
خودروســازان  انجمــن 
در خصــوص مذاکــرات 
بی سروصدای سایپا گفت: 
پــس از بازگشــت از وین و 
رایزنی های صورت گرفته، 
گروه خودروســازی ســایپا 

در نشســتی که بــا نعمت زاده وزیــر صنعت، 
معدن و تجارت داشت، برای تولید موتورهای 
کم مصرف به توافق رسیده و قراردادی منعقد 
کردنــد. وی اظهار داشــت: خودروســازان 
خارجی بعد از ورود به کشــور ســعی می کنند 
با اکثر خودروســازی های بزرگ ما نشســت 

داشته باشند. شــاید سایپا 
در سکوت است، همانطور 
که ما در پی انتخاب خوب 
هستیم و بین آن ها مناقصه 
برگزار می کنیم آن ها هم با 
خودروسازی های مختلفی 
وی  می کننــد.  کــره  مذا
اضافه کرد: به این صورت نیست که شرکتی 
تمایل به مذاکره با ســایپا نداشــته باشد بلکه 
رنو ســیترون مذاکرات زیادی را با این شرکت 
داشته اما سایپا چراغ خاموش حرکت می کند 
و هنوز از مضمون این رایزنی مطلبی رسانه ای 

نشده است.

فستفودهایخودمانازمکدونالدبهتراست!
احمدی شــهریور، رئیس 
اتحادیــه اغذیه فروشــان 
مگــر  داشــت:  اظهــار 
ل  نبــا د ن  لا مســئو
تولیــد  و  اشــتغال زایی 
داخلی نیستند، اگر چنین 
اهدافی را دنبال می کنند 

بدون شــک بایــد بداننــد که حضور شــعب 
مک دونالــد و فعالیت آن ها در کشــور به نفع 
ما نخواهد بود. وی گفــت: قطعا مک دونالد 
و شــعب آن هیچ یک از مواد اولیــه خود را از 
داخل کشــور ما تهیه نمی کنند بلکه آن ها را 
با خود به داخــل خواهنــد آورد و این از همه 

نظر ضربه بــه تولید داخلی 
اســت. وی ادامــه داد: در 
حال حاضر در کشــور ما و 
در شهرهای بزرگ بهترین 
فســت فودها چــه از نظــر 
فضــا و چه از نظــر کیفیت 
غذا وجــود دارد، در چنین 
شــرایطی چــه نیــازی جــود دارد کــه اجازه 
فعالیت های نمایندگی هایی مانند مک دونالد 
را بدهیم. رئیس اتحادیه اغذیه فروشان تاکید 
کرد: بدون شک الان برخی فست فودهای 
ما نه تنها با مک دونالد قابل رقابت بلکه بسیار 

بهتر از آن ها هستند.

اقتصادی
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